

**MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS  
BELARUSIAN STATE UNIVERSITY**

**FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS  
Department of International Law**

**Annotation to the master's thesis**

**LEGAL GROUNDS OF TRADE OF THE MEMBER STATES OF THE  
EURASIAN ECONOMIC UNION WITH THIRD STATES (ON THE  
EXAMPLE OF CHINA)**

**Zhong Qiangwei**

Scientific supervisor:  
PhD in Law A.F. Douhan, Professor

Minsk, 2025

## ANNOTATION

**Structure and scope of the master's thesis:** 4 chapters, 66p., 60 sources.

**Keywords:** Eurasian Economic Union, EAEU, international trade law, regional integration, China-EAEU relations, external trade policy, dispute resolution mechanisms, supranational law, bilateral investment treaties, WTO dispute settlement.

**The object of the research:** Legal relations arising from trade and economic cooperation between the Eurasian Economic Union as a regional integration organization, its member states, and third countries, with specific focus on the complex multi-layered relationships that characterize contemporary China-EAEU economic interactions.

**The subject of the research:** The comprehensive system of legal regulation governing external trade activities in the EAEU context, including the Treaty on the Eurasian Economic Union, international agreements concluded by the union with third countries, bilateral treaties between member states and trading partners, regulatory acts of EAEU institutions, and dispute resolution practices as they apply specifically to China-EAEU trade relations.

**The main goal of the research:** To analyze the legal framework governing trade relations between the EAEU and third countries, with particular emphasis on relations with the People's Republic of China, and to examine the institutional and procedural aspects of dispute settlement mechanisms applicable to these relations within the broader context of post-Soviet regional integration.

### **The objectives of the research:**

1. To examine the organizational status, institutional framework, and competence structure of the EAEU as established by the Treaty on the Eurasian Economic Union, analyzing how these foundational elements shape the union's capacity for external economic relations;
2. To analyze the EAEU's legal system and hierarchy of legal acts, including primary and secondary law, and their relationship with member state domestic legal orders and international legal obligations;
3. To assess the types, scope, and legal characteristics of international treaties concluded by the EAEU with third countries, examining the union's external treaty-making capacity and institutional arrangements for negotiating and implementing international agreements;
4. To investigate the legal regulation of harmonization of trade relations among EAEU member states, analyzing how internal coordination mechanisms create foundations for coherent external trade policies and relations with third countries;
5. To examine the specific legal framework governing trade relations

between the EAEU and China, including the 2018 Economic and Trade Cooperation Agreement and its implementation, as well as bilateral relationships between individual member states and China;

6. To analyze the multiple dispute resolution mechanisms available for addressing trade conflicts between EAEU member states and third countries, with particular attention to their application in China-EAEU relations and the challenges posed by overlapping jurisdictions and varying institutional capacities.

**The main results obtained and their novelty:**

The research demonstrates that the EAEU represents a distinctive model of regional integration that successfully balances supranational coordination with sovereignty preservation through institutional pragmatism rather than comprehensive market integration. The analysis reveals that the union's legal framework for external trade relations, particularly with China, represents significant institutional innovation through non-preferential cooperation mechanisms that enable meaningful economic integration without traditional trade liberalization political sensitivities. The study identifies persistent implementation gaps between legal commitments and practical compliance that reflect deeper structural challenges in post-Soviet regional cooperation, while demonstrating that sophisticated inter-regional cooperation can develop between different integration models without requiring institutional convergence. The research contributes novel insights into contemporary regional integration theory by showing how selective integration and institutional flexibility can provide effective alternatives to traditional comprehensive integration approaches.

**The structure of the master's thesis:** The work consists of an introduction, four chapters, conclusion, bibliography (60 sources), and three appendices. Chapter 1 examines the EAEU as a regional international organization, analyzing its organizational status, competence structure, and institutional framework. Chapter 2 focuses on the law of the EAEU, including its hierarchy of legal acts and international treaties with third countries. Chapter 3 provides comprehensive analysis of the legal framework for EAEU trade with third countries, examining internal harmonization mechanisms and the specific case of China-EAEU legal regulation. Chapter 4 analyzes dispute resolution mechanisms applicable to EAEU-third country trade relations, with particular emphasis on China-EAEU interactions. The conclusion synthesizes findings and proposes recommendations for enhancing the legal framework governing such relations.

## АННОТАЦИЯ

**Структура и объем магистерской диссертации:** 4 главы, 66 страниц, 60 источников.

**Ключевые слова:** Евразийский экономический союз, ЕАЭС, международное торговое право, региональная интеграция, отношения Китай–ЕАЭС, внешнеторговая политика, механизмы разрешения споров, наднациональное право, двусторонние инвестиционные соглашения, механизм урегулирования споров ВТО.

**Объект исследования:** Правовые отношения, возникающие в процессе торгово-экономического сотрудничества между Евразийским экономическим союзом как региональной интеграционной организацией, его государствами-членами и третьими странами, с особым акцентом на сложные многоуровневые отношения, характеризующие современные экономические взаимодействия между Китаем и ЕАЭС.

**Предмет исследования:** Комплексная система правового регулирования внешнеэкономической деятельности в рамках ЕАЭС, включая Договор о Евразийском экономическом союзе, международные соглашения, заключаемые союзом с третьими странами, двусторонние договоры между государствами-членами и торговыми партнёрами, нормативные акты институтов ЕАЭС и практику разрешения споров, применимую в частности к торговым отношениям Китай–ЕАЭС.

**Цель исследования:** Проанализировать правовую базу, регулирующую торговые отношения между ЕАЭС и третьими странами, с особым вниманием к отношениям с Китайской Народной Республикой, а также исследовать институциональные и процедурные аспекты механизмов разрешения споров, применимых к таким отношениям в контексте постсоветской региональной интеграции.

### Задачи исследования:

1. Изучить организационный статус, институциональную структуру и распределение полномочий ЕАЭС, установленные Договором о Евразийском экономическом союзе, проанализировать, как эти базовые элементы формируют способность союза к внешнеэкономическим связям;

2. Проанализировать правовую систему ЕАЭС и иерархию нормативных актов, включая первичное и вторичное право, а также их соотношение с внутренним правом государств-членов и международными правовыми обязательствами;

3. Оценить виды, объем и правовые характеристики международных договоров, заключаемых ЕАЭС с третьими странами, исследовать договорную правоспособность союза и институциональные механизмы

переговоров и реализации таких соглашений;

4. Исследовать правовое регулирование гармонизации торговых отношений между государствами-членами ЕАЭС, проанализировать, как внутренние механизмы координации создают основу для согласованной внешнеторговой политики и взаимодействия с третьими странами;

5. Изучить конкретную правовую базу, регулирующую торговые отношения между ЕАЭС и Китаем, включая Соглашение о торгово-экономическом сотрудничестве 2018 года и его реализацию, а также двусторонние отношения между отдельными государствами-членами и Китаем;

6. Проанализировать существующие механизмы разрешения споров, применимые к торговым конфликтам между государствами-членами ЕАЭС и третьими странами, с особым вниманием к их применению в отношениях Китай–ЕАЭС и проблемам, связанным с пересечением юрисдикций и разным институциональным потенциалом.

### **Основные результаты и их новизна:**

Исследование показывает, что ЕАЭС представляет собой особую модель региональной интеграции, успешно сочетающую наднациональную координацию с сохранением государственного суверенитета благодаря институциональному прагматизму, а не полной рыночной интеграции. Анализ выявляет, что правовая база союза для внешнеэкономических отношений, особенно с Китаем, представляет собой значительное институциональное новшество — сотрудничество без преференциального режима, позволяющее эффективно интегрироваться экономически, избегая политически чувствительных вопросов либерализации торговли. Работа также выявляет постоянные разрывы между юридическими обязательствами и практическим их исполнением, отражающие глубинные структурные проблемы постсоветской интеграции. В то же время показано, что возможно сложное межрегиональное сотрудничество между различными моделями интеграции без необходимости институционального сближения. Исследование вносит оригинальный вклад в теорию региональной интеграции, показывая, как селективная интеграция и институциональная гибкость могут быть эффективной альтернативой традиционным моделям всеобъемлющей интеграции.

**Структура магистерской диссертации:** Работа состоит из введения, четырёх глав, заключения, библиографии (60 источников) и трёх приложений. Глава 1 рассматривает ЕАЭС как международную региональную организацию, анализируя её организационный статус, структуру компетенций и институциональную систему. Глава 2 посвящена праву ЕАЭС, включая иерархию правовых актов и международные договоры с третьими странами.

Глава 3 содержит комплексный анализ правового регулирования внешнеторговых отношений ЕАЭС, включая механизмы внутренней гармонизации и конкретный случай правового регулирования отношений с Китаем. Глава 4 анализирует механизмы разрешения споров в контексте торговых отношений между ЕАЭС и третьими странами, с особым вниманием к взаимодействию с Китаем. В заключении подводятся итоги и формулируются рекомендации по совершенствованию правовой базы, регулирующей такие отношения.